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Der bliver brugt færre og færre kontante penge i Dan-
mark, og det har fået flere til at foreslå afskaffelse af 
kontanter som betalingsmiddel.

Vi kan jo sagtens undvære kontante penge. Vi kan 
betale med betalingskort, over internettet og med kon-
taktløse betalingsløsninger. Der er jo også en betydelig 
merudgift for erhvervslivet i forbindelse med håndte-
ring af de kontante penge – og der er jo også en sik-
kerhedsrisiko ved at ligge inde med kontanter. Sådan 
lyder nogle af argumenterne for afskaffelse af kontanter.

Der er blot et væsentlige problem. Ved afskaffelse af 
kontanter svigter vi ældre og udsatte grupper.

Ikke alle kan benytte sig af digitale løsninger, der-
for skal der altid være let adgang til at kunne hæve 
og bruge kontanter. Der vil også i fremtiden være en 
stor gruppe i samfundet, der ikke kan bruge digitale 
betalingsløsninger.

Undersøgelser viser, at der i alle aldersgrupper vil 
være nogle, der vil have svært ved at gennemføre be-
talinger, hvis kontanter bliver afskaffet.

I dag har vi en kontantregel i Danmark, hvor butik-
ker mv. som udgangspunkt har pligt til at modtage 
kontant betaling fra kl. 06.00 til kl. 22.00. Reglen har til 
formål at hindre diskrimination af kontantkunder, og 
der må derfor ikke opstilles betalingshindringer, der 
alene gælder kontantkunder.

Det er vigtigt at holde fast i denne regel.
Der kan være mange forskellige årsager til, at vi be-

taler med kontanter. Vigtigst af alt er, at kontanter sikrer 
inklusion i samfundet. Kontanter sikrer frihed, selvbe-
stemmelse og privatliv.

Med den digitale udvikling bliver flere af bankernes 
ydelser også digitale. Det benytter mange bankkunder 
sig af, og det medfører desværre, at bankerne lukker 
filialer, og der bliver færre bankkasser med personlig 
betjening, hvor der kan hæves kontanter.

Det er i forhold til ældre og udsatte grupper et pro-
blem, når kontanter for dem spiller en afgørende rolle.

I dag har vi som bankkunder ikke krav på at kunne 
hæve kontanter i en filial, vi har kun krav på at kunne 
hæve kontanter i en hæveautomat. Det er dog ikke alle, 
der kan benytte sig af hæveautomater. Nogle har svært 
ved at huske koder, eller de er utrygge ved at benytte 
hæveautomaten, uden der er personale til stede, som 
kan hjælpe.

Det er vigtigt, at der bliver en brugbar, værdig og reel 
adgang til kontanter, så alle borgere kan få adgang til 
deres egne penge.

Bankerne bør derfor pålægges at sikre, at de digitalt 
udfordrede kan få adgang til kontanter.

Redaktøren skriver

Lev
Thistedgade 10, 1. tv.
2630 Taastrup
Telefon 36 35 96 96
Telefax 36 35 96 97
Mandag-torsdag 
kl. 9.00-16.00
(telefonerne er lukket ml. 12-13)
Fredag kl. 9.00-13.00
www.lev.dk

Levs rådgivningstjeneste
Telefon 80 38 08 88
(Lev betaler samtalen)
Mandag-onsdag 
kl. 10.00-12.00

Levs aftentelefon
Telefon 28 51 52 52

Udviklingshæmmedes
LandsForbund (ULF)
Tlf. 75 72 46 88 
Fax 75 72 46 33
E-mail: ulf@ulf.dk
www.ulf.dk

Deadline til næste blad
1. august 2023
Indlæg fremsendes til 
redaktør Erik Ancker
e-mail: erikancker@hotmail.com

Sats og tryk
Intryk ApS • Tlf. 70 21 10 00
www.intryk.dk

A N N O N C E S A L G :
Rosengrenen ApS
Hovedgaden 8, 8670 Låsby
Telefon 8695 1566
kl. 8.30-12.00 og 12.30-15.00
Mail: info@rosengrenen.dk
hvortil alle spørgsmål vedr.
annoncer bedes rettet.
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                  Halbal er støttet af        

 
 

Du inviteres til halbal med god mad, hyggeligt 
samvær og dans 

fredag den 3. november 2023 kl. 18 – 23 
i Ikærhallen, Torvegade 75, 7323 Give. 
Musikken leveres af Klaus og Servants. 
 

 

Vi glæder os til at se dig til en hyggelig aften i godt 
selskab. 

Hilsen fra Lev Vejle 
 

 

PRAKTISKE 
OPLYSNINGER: 

 

Pris 300 kr. og ledsagere 
med ledsagerkort 200kr. 

 
Maden er buffet og 

dessert. Drikkevarer kan 
købes til rimelige priser 

 
    Har du brug for 

transport til Give, er der 
en gratis bus fra 

Papirfabrikken, Gulkrog, 
7100 Vejle med afgang 

kl. 17.15. 

 
Billetsalget starter 
den 1. august 2023 
Køb af billetter sker ved 
indbetaling af pris for 
deltagelse til LEV Vejle 
på:  
Bank reg. nr. 5323, konto 
0000314150 eller  
MobilePay 216822 
senest den 13. oktober 
2023. 
NB: Husk navn, adresse, 
og antal deltagere på din 
indbetaling.  
Ønsker du transport, så 
send en mail inden 13. 
oktober 2023 til 
vdenert@gmail.com. 

 

 

 

 

 

 

 
            

                  Halbal er støttet af        

 
 

Du inviteres til halbal med god mad, hyggeligt 
samvær og dans 

fredag den 3. november 2023 kl. 18 – 23 
i Ikærhallen, Torvegade 75, 7323 Give. 
Musikken leveres af Klaus og Servants. 
 

 

Vi glæder os til at se dig til en hyggelig aften i godt 
selskab. 

Hilsen fra Lev Vejle 
 

 

PRAKTISKE 
OPLYSNINGER: 

 

Pris 300 kr. og ledsagere 
med ledsagerkort 200kr. 

 
Maden er buffet og 

dessert. Drikkevarer kan 
købes til rimelige priser 

 
    Har du brug for 

transport til Give, er der 
en gratis bus fra 

Papirfabrikken, Gulkrog, 
7100 Vejle med afgang 

kl. 17.15. 

 
Billetsalget starter 
den 1. august 2023 
Køb af billetter sker ved 
indbetaling af pris for 
deltagelse til LEV Vejle 
på:  
Bank reg. nr. 5323, konto 
0000314150 eller  
MobilePay 216822 
senest den 13. oktober 
2023. 
NB: Husk navn, adresse, 
og antal deltagere på din 
indbetaling.  
Ønsker du transport, så 
send en mail inden 13. 
oktober 2023 til 
vdenert@gmail.com. 
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Skrevet af Kolding Kommune 

For flere mennesker med et handicap, 
såsom et udviklingshandicap, kan det 
være svært at deltage på Smukfest, Ros-
kilde Festival og andre af de kendte dan-
ske musikfestivaler. Men det gør Kolding 
Kommune nu op med, da den første in-
dendørs musikfestival d. 17. marts løb af 
stablen i Forum Kolding.

300 deltagere mødtes for at feste til 
Bamse Madsen og Morten Husted og 
synge med på Kandis’ kendte sange som 
”En lille ring af guld” og ”Når jeg tæn-
der et lys i mørket”. Derudover var der 
en DJ, madboder og aktiviteter såsom 
en selfiebod. 

Alle nødvendige ingredienser i skabel-
sen af en fest som alle – også mennesker 
med særlige behov kan være med til. 
Forårsfestivalen skal dermed være en 
begivenhed, der gør det muligt for men-
nesker med særlige behov at skabe nye 
venskaber og få de samme tidssvarende 
oplevelser som andre.

”Mennesker med handicaps vil lige-
som enhver anden dansker gerne have 

en fest og gå på festival, men det bliver 
nødt til at være på deres præmisser. Det 
skal vi som kommune også understøtte, 
da det er vores opgave at skabe et bære-
dygtigt samfund, hvor alle har adgang til 
et værdifuldt socialt liv og gode fælles-
skaber. Det er derfor vigtigt, at vi får et 
årligt, socialt arrangement såsom forårs-
festivalen, ” fortæller udvalgsformand for 
Social- og Arbejdsmarked Villy Søvndal.

En festival skabt sammen 
med borgerne
For at skabe en festival, der stemmer 
overens med det, som mennesker med 
handicaps efterspørger, så har Anne-
Mette Autzen og hendes medarbejdere 
arrangeret Forårsfestivalen sammen med 
borgerne. En tilgang der ligger naturligt 

Festivalfeberen ramte Kolding



LEV I  TREKANTOMRÅDET 7

for medarbejderne, der på grund af kom-
munens strategier ”Selvværd og Sam-
menhæng” og ”Borgerens Centrum” altid 
arbejder med udgangspunkt i borgerens 
egne behov og ønsker.

Alle har dermed haft mulighed for at 
komme med ønsker til musik, aktiviteter 
m.m., så festivalens program både tager 
udgangspunkt i de behov, som menne-
sker med særlige behov har, og deres 
ønsker til dagen.

”Vi kan fra vores skriveborde ikke ar-
rangerer en succesfuld festival, hvis den 
ikke stemmer overens med borgernes 

ønsker. Forårsfestivalen bliver en fanta-
stisk festival, fordi vi formår at designe 
et arrangement, der mixer vores faglig-
hed sammen med borgernes ønsker og 
behov. 

Det er her vi skaber værdi for borgerne 
og lykkes med at danne meningsfulde 
fællesskaber for en gruppe af menne-
sker, som ellers kan have svært ved at 
deltage i det sociale liv ligesom os an-
dre,” fortæller Anne-Mette Autzen, som 
er centerleder for Center for Bostøtte 
og Aflastning (CBA) samt ansvarlig for 
Forårsfestivalen.
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Lej Levs sommerhuse
- Hold din næste ferie i et af Levs

hyggelige sommerhuse

Lev har sommerhuse i

Nordjylland, på Sydfalster

og ved Vesterhavet

Læs mere om indretning, priser,

booking og rabatter på www.lev.dk
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Af Margit Jørgensen

Til dette netværksmøde var der to invite-
rede gæster – begge med stor interesse 
indenfor handicapområdet.
-  Connie Maybritt Jørgensen, medlem af 

SF og valgt ind i Fredericia Byråd. 
-  Birgitte Vind, medlem af Socialdemo-

kratiet og valgt ind i Folketinget.

Connie har stor erfaring inden for han-
dicapområdet, hun er uddannet social-
pædagog og har arbejdet inden for om-
rådet både som pædagog og konsulent 
igennem mange år. I Fredericia Byråd 
sidder hun med i sundheds-, social- og 
økonomiudvalget. Hun har været med i 
gamet i 25 år. 

Connie mener, at handicapområdet 
skal flyttes væk fra kommunerne. Hun var 
meget glad, da serviceloven blev indført, 
men hun er absolut ikke glad for at se, 
hvordan den bliver brugt nu. Connie har 
et stort ønske om, at kommunerne lærer 
at sætte sig i andres sted frem for kun at 
se på det økonomiske aspekt.

Sproget i det offentlige har aldrig 
været så forsimplet som nu – hvordan 
dækker vi bedst over nedskæringer! Som 
Connie ser det nu, ses der ikke på akti-
viteter eller trivsel for udsatte borgere, 
værestederne bliver til ”ikke”-visiterede 
tilbud, hvilket betyder, at de der har be-
hov, selv skal møde frem, og det kan være 
en stor opgave, hvis ikke de er orienteret 
om værestedets tilbud, eller en støtte-
kontaktperson kan tage dem med, og 

der er ingen mulighed for at få praktisk 
hjælp eller rådgivning.

Handicapområdet er i kommunerne i 
skarp konkurrence med senior- ,  børne- 
og ungeområdet. Inden for handicapom-
rådet har man i kommunerne haft mere 
fokus på selvbestemmelse. I Fredericia 
hedder overskriften ”Chef for eget liv”. 
Som det forvaltes nu, mener Connie, at 
der burde stå ”Chef for egen elendighed”, 
da økonomien ikke er fulgt med.  (I Vejle 
Kommune er der i BoVejle udarbejdet et 
flot arbejdspapir, hvor overskriften hed-
der ”Konge i eget liv”.)

Birgitte er uddannet folkeskolelærer, 
og hun har altid beskæftiget sig med 
mennesker med udfordringer inden for 
almenområdet. Birgitte valgte at gå ind i 
politik efter kommunalreformen, da hun 
der blev vidne til stort videntab indenfor 
handicapområdet. Birgitte har tidligere 
siddet i Vejle Byråd, og nu er hun medlem 
af Folketinget.

Birgitte er absolut enig med Connie 
i hendes betragtninger omkring handi-
capområdet. Birgitte mener, at social-
pædagoger er stillet overfor en urimelig 
opgave, når kommunerne gerne vil lære 
borgerne at være herre i eget liv, men 
glemmer at justere økonomien i forhold 
til opgaven.

Når Birgitte ser på Vejle Kommune 
i forhold til deres ydelser på handicap-

Møde i socialpolitisk 
netværksgruppe 20. februar 2023

Fortsættes side 13
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området, ser hun et utroligt lavt service-
niveau. Hun fortæller, at det desværre er 
symptomatisk for mange kommuner i 
Danmark. Lige nu er kommunernes lod 
at holde budgetterne og være effektive, 
hun ser en manglende reel vilje i kom-
munerne til at lytte til den enkelte borger 
og dennes behov.

Birgitte fortæller, at den nye socialmi-
nister Pernille Rosenkrantz-Theil mener, 
at vi skal vende hele socialområdet på 
hovedet.
-  Det handler om at se på det enkelte 

menneske.
- Lade relationer fylde mere end økonomi.

Birgitte vil kæmpe for, at økonomien skal 
ud af ledelsesrummet, for hende er det 
vigtigt, at personalet får mulighed for at 
sige, hvordan de ser tingene, og hvor-
dan alt kan komme til at hænge sam-
men. Handicapområdet er ikke egnet til 
såkaldte pakkeløsninger. Hvor ville det 
være godt, hvis vi reelt tør lytte til dem, 
det hele handler om.

Så skal der et opgør med kommuner-
nes drift til. Hun stiller sig spørgsmålet: ”Er 
kommunerne gode nok til det her?” Lige 
nu får kommunerne point for effektiv drift 
frem for trivsel blandt borgerne. Det vil 
være godt, hvis der blev sat en stopper 
for kvalitetsmålinger og en stopper for at 

lave en masse regler for at sikre sig mod 
fejl. Det vil være godt, hvis kommunerne 
turde give slip på overstyring og kontrol.

Birgitte frygter, at vi kommer til at se 
en tid med et stort  tab af viden på handi-
capområdet, hvis alt vendes på hovedet. 

Birgitte går ind for nærvær, mere plads 
til relationen, sæt personalet fri til at løse 
opgaven og retssikkerhed – der skal være 
orden i sagerne. Birgitte går ind for et 
paradigmeskifte – kan vi tænke vores 
samfund som noget andet end penge?

Birgitte Vind, Socialdemokratiet.

 
 

 
 

Vognmagervej 10
7000 Fredericia
Tlf. 75 94 58 00
dnb@nielsbo.dk

www.nielsbo.dk

• Lager & Transport
• Affaldshåndtering
• Plastkasser
• Transportvogne
• Kontorudstyr
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LEVMAGASINET FEBRUAR 2021  1

LEVS AFTENTELEFON
Når du ringer til Levs aftentelefon, møder 
du dygtige og engagerede frivillige med 
stort kendskab til udviklingshandicap og 
de udfordringer, som pårørende og familier 
kan stå med. De er nemlig selv pårørende 
eller har arbejdet med mennesker med 
udviklingshandicap gennem mange år. LÆS MERE PÅ WWW.LEV.DK

  



16 LEV I  TREKANTOMRÅDET

Af Vibeke Denert, formand for Lev Vejle

Denne artikel er skrevet med udgangs-
punkt i en artikel i JP Vejle den 10. fe-
bruar 2023 skrevet af journalist Kristian 
Elvstrøm Ipsen (jpvejle.dk)

Det er en skræmmende afvikling af 
hele den sociale støttesektor, som vi er 
vidende til i disse år. Jeg ved godt, at det 
er et landsdækkende problem, men Vejle 
er forgangskommune – og den er oveni-
købet stolt af det. 

Det er politikerne i voksenudvalget, der 
bestemmer, hvordan pengene til handi-
caphjælp skal fordeles. Men de kan jo ikke 
fordele flere penge, end de samlet har 
fået bevilget. Derfor ser det i skrivende 
stund ud til, at der skal findes besparel-
ser for 10 millioner i 2023 – efter at der er 
overført ekstra 9 millioner fra 2022. 

Vi i Lev Vejle er meget bekymrede for 
nye besparelser på støtten til voksne med 
handicap i Vejle Kommune. De udfordrin-
ger, jeg vil beskrive herunder, opleves alle-
rede før, den nye besparelse træder i kraft.

Hvor skal det ende? Skal der flere døds-
fald til? Jeg mener jo ikke, at det er tilfæl-
digt, at en medarbejdergruppe bliver så 
forrået, at det på tragisk vis ender med, 
at en ung pige skoldes til døde i et ba-
dekar i et af kommunens bosteder for 
nogle år siden.

Lev Vejle har fået flere henvendelser fra 
bekymrede pårørende, der beretter om, 

at det ikke kun er det ene bosted i kom-
munen, der har haft store problemer med 
manglende personaledækning, med-
arbejderflugt og uuddannet personale.

Dette er stadig meget aktuelt på flere 
af bostederne. Det har medført en mar-
kant forringelse af livskvaliteten for be-
boerne med udviklingshandicap. Hver-
dagen for mange hænger ikke sammen 
i dag, og hvis den ikke en gang kan opret-
holdes, så bliver jeg virkelig bekymret for 
vores pårørendes trivsel nu og i fremtiden. 

Jeg kan også forestille mig, at støttebe-
hovet og dermed den kommunale udgift 
vil øges markant i fremtiden pga. alle 
de tab af færdigheder, der sker hos den 
enkelte borger, pga. manglende støtte. 
Det kan være færdigheder, det har taget 
år at lære, der går tabt.

Vi har lige siden 2012 oplevet, at støt-
ten og dermed vores kæres (og vores 
egen) livskvalitet bliver sat under stadig 
større pres og er blevet yderligere for-
ringet hvert år siden.

I dag mener jeg, at støtten er så beskå-
ret, at der ikke er mere, man kan fjerne, 
uden at det giver MEGET store forringel-
ser i den enkeltes livsbetingelser.

Min søn på 38 år med Downs syndrom 
har i 17 år boet i egen lejlighed med (for) 
lidt støtte fra Vejle Kommune. En støtte 
der jo også er svundet ind år for år.

Vejle Kommune har igen meldt nye 
besparelser ud på voksenområdet         
Men de har for længst skåret helt ind til benet. 
Der er ikke mere at skære af. 
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Desværre blev konsekvenserne af den 
manglende støtte under corona-tiden så 
forstærket, at min søns trivsel var mar-
kant forringet. Lyset i hans øjne var helt 
forsvundet.

Kommunen var ikke indforstået med 
at øge støtten, så han igen kunne trives 
i egen lejlighed. 

Status quo var nemlig ikke nok til, at 
jeg ville overlade min søn til kommunen 
længere. Vi savnede især hjælpen til at 
motivere, lave sund mad og at få nok 
motion. Min søn var blevet »meget stor«, 
og det var rigtig skidt for hans hjerte-
problemer, men det værste var, at hans 
mentale trivsel var helt forsvundet.

Derfor valgte min søn og jeg i fælles-
skab at opsige hans lejemål og flytte ham 
hjem til mig, så han igen kunne være tryg, 
ved at få den nødvendige hjælp samti-
dig med, at han (med fuld egenbetaling) 
startede et 2-årigt forløb på Djursland 
Folkehøjskole. 

Det viste sig at være den bedste be-
slutning, vi længe har taget. I løbet af 
de første 14 dage ændrede min søn sig 
til igen at være den glade, imødekom-
mende, hjælpsomme og omsorgsfulde 
unge mand, som han tidligere har været. 
Nu har min søn igen mod på at indtage 
verden og give meget igen.

Jeg nyder tiden, hvor min søn er glad 
og trives på højskolen, men tør næsten 
ikke tænke på, hvad der skal ske, når han 
igen kommer hjem til Vejle Kommune 
og har behov for støtte.

Kære pårørende. Det er vigtigt for Lev 
Vejle at få kendskab til alle de udfordrin-
ger, I møder, i støtten til jeres pårørende, 
– store som små. Vi vil også meget gerne 
høre, hvis der er noget rigtig godt at be-
rette.

Vi er bl.a. repræsenteret i Vejle Kom-
munes Handicapråd, og her kan der ta-
ges problemstillinger op – og det vil vi.

Lev på

Bliv medlem af Levs gruppe på Facebook, og bliv  opdateret 
om nye tiltag og aktiviteter, og deltag i debatter.
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Af Erik Ancker

I forbindelse med den årlige generalfor-
samling i Lev Vejle havde vi inviteret po-
litisk konsulent Hans Andersen fra Levs 
hovedkontor til at komme for at fortælle 
om:
•  bomulighederne for vores medborgere 

med udviklingshandicap
•  hvilken retning bevæger boligområdet 

sig i, og 
•  hvilke støttemuligheder tilbyder kom-

munerne.

Kort sagt – hvilke rammer og hvilke mu-
ligheder giver vi denne gruppe borgere.

Borgere, der bor i §85-tilbud, har en 
særlig problemstilling. De mangler ofte 
hjælp og støtte i hverdagen, og der er en 
tendens til, at den hjælp og støtte, der 
tilbydes, bliver dårligere og dårligere. Den 
problemstilling var imidlertid ikke en del 
af dagens foredrag.

Hans Andersen slog indledningsvis 
fast, at der for borgerne ikke bare er tale 
om boliger, men det er et hjem for den 
enkelte. Det glemmer kommunerne ofte.

Målgruppen er meget bred. Der er en 
kæmpe forskel på borgernes niveau og 
forudsætninger.

Det er derfor vigtigt, at der skabes for-
skellige botilbud, og at der for borgerne 
er et selvvalgt og frit valg af bolig.

Da Åndsvageforsorgen blev udlagt i 
1980, var der en masse intentioner om bo- 
og naboskaber, anderledes boformer m.v.

Selvom institutionsbegrebet er afskaf-
fet, så er der stadigvæk stor sammen-
hæng mellem støtte og bolig på trods 
af intentionerne i serviceloven fra 1998. 

Specielt er intentionerne kommet under 
pres siden kommunalreformen i 2007.

Det generelle billede i dag er, at der 
er en bevægelse fra mindre boenheder 
til større. Det har givet en generel bedre 
boligstand og bedre rettigheder bolig-
mæssigt – men det er sket på bekost-
ning af mindre og mere overskuelige 
enheder.

Ideologisk er der også på dette område 
en bevægelse mod større/mere økono-
misk styring på bekostning af det frie 
valg, hensynet til den enkelte og den en-
keltes retssikkerhed. 

Kommunerne flytter i stigende grad 
borgerne hen til hjælpen i stedet for at 
flytte hjælpen hen til borgerne.

Kommunerne har i behandling af han-
dicapområdet i høj grad forsøgt at spejle 
området i det, de kender – ældreområ-
det. Indsatsen bygger på forestillinger 
om økonomisk effektivitet og faglige 
stordriftsfordele samt om, at fællesskab 
bedst etableres og opretholdes som en 
del af boformen.

Fakta er imidlertid, at store enheder 
ikke er nogen garanti for bedre trivsel, 
mindre ensomhed eller større faglighed/
kvalitet i støtten. Undersøgelser viser, at 
trivslen er dårligst blandt dem med de 
største hjælpebehov og ofte dem, der 
bor i de største enheder.

Vi burde have forladt den forestilling, at 
det er en god ide at samle borgere med 
udviklingshandicap i store enheder, hvor 
de bor, opholder sig og ofte arbejder et 

Boliger og det sociale liv deri
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helt liv igennem – stort set isoleret fra 
det øvrige samfund.

Hvor er tankerne om inklusion blevet 
af? Hvorfor kan faglige miljøer ikke være 
på tværs? Hvorfor kan fokus på trivsel 
og udvikling ikke skabe et bedre tilbud 
– også økonomisk – til glæde for både 
borgere og ansatte? Der er behov for at 
vanetænkningen brydes, og der er ek-
sempler på, at tingene kan lykkes på en 
anden måde i både Århus og København.

Problemet i dag er, at alt for meget 
fungerer alt for dårligt. 

Levs undersøgelse i februar 2022 vi-
ste, at de fleste finder, at kvaliteten af det 
pædagogiske arbejde på bostederne er 
faldet i løbet af de seneste 5 år, at omfan-
get af støttetimer er faldet mærkbart, 
og at der i løbet af de seneste 5 år er 
kommet flere konflikter mellem perso-
nale og beboere og mellem beboerne 
indbyrdes.

En undersøgelse i oktober 2020 viser, 
at langt de fleste har behov for ledsa-
gelse. Ledsagelse er afgørende for trivsel 
og livskvalitet, men godt halvdelen af 
de adspurgte finder, at muligheden for 
selvvalg og individuel ledsagelse ikke er 
tilfredsstillende. En del af dem, der har 
en ledsageordning, har fået fratrukket 
timer i deres bevilling med henvisning 
til, at de bor i et botilbud, men langt de 
fleste modtager ikke tilsvarende selvvalgt 
og individuel ledsagelse, som en del af 
botilbuddet.

Mange får afslag eller bliver frakendt 
en ledsageordning med begrundelse 
i, at der er behov for socialpædagogisk 
bistand i forbindelse med ledsagelsen – 
men den nødvendige ledsagelse ydes 
ikke nødvendigvis som en del af botil-
buddet.

Hvad er fremtidens behov for 
boliger og hjælp?
Der er spørgsmål, som vi sjældent stiller 
os selv om forholdene for borgere med 
udviklingshandicap:
•  Hvorfor er bofællesskaber, botilbud og 

andre institutionslignende boformer 
den klart dominerende boform i Dan-
mark i modsætning til andre lande – 
også i Norden?

•  Hvorfor opfattes denne gruppe borge-
res boform så fundamentalt anderledes 
end øvrige danskeres og i forhold til an-
dre handicapgrupper?

•  Vil fremtidens voksne med udviklings-
handicap og deres pårørende efter-
spørge institutioner?
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•  Når der er så stor fokus på stordrift – 
økonomisk og fagligt, overser vi så ulem-
perne for den enkelte og den enkeltes 
behov?

Lev arbejder i disse år for, at der sker en 
nyudvikling i retning af nye og mere in-
kluderende boformer. Baggrunden er 
den tendens, vi ser, i retning af nye store 
institutioner, et udækket boligbehov og 
behovet for en ny strategi på området.

Der er udarbejdet nogle boligpolitiske 
principper, som udpeger retningen for 
Levs arbejde i de kommende år:
• Boligen er et hjem.
•  Borgeren skal ikke flyttes til hjælpen, 

hjælpen skal flyttes til borgeren.

Af Kirsten Sørensen

Lev ønsker flere medlemmer. Flere med-
lemmer betyder et stærkere Lev, og der-
ved er vi flere til at gøre opmærksom på, 
hvilke behov mennesker med udviklings-
handicap og deres pårørende har.

Derfor vil vi gerne opfordre alle vores 
medlemmer og læsere af vores blad til at 
udbrede kendskabet til Lev og Levs virke.

Vores mål er at arbejde for bedre forhold 
til vores medborgere med udviklingshan-
dicap: børn, unge, voksne og seniorer. 
Forhold der betyder, at deres hverdag 
og fritid bliver tryg, meningsfyldt og gi-
vende.

Kom og vær med til at gøre Vejle Kom-
mune til et bedre sted at være.

Kom og

Læs mere på lev.dk eller kontakt et af de  lokale bestyrelsesmedlemmer.

• At være en del af noget større.
• Ingen skal stå alene.

De strategiske satsningsområder er:
• Ny organisering af hjælp og støtte.
•  Afviklingsplaner for store botilbud – og 

stop for etablering af nye.

Det er vigtigt i boligpolitikken at tænke 
langsigtet, for huse og bygninger står i 
mange år og vil dermed danne ramme 
for det hjem, der skal skabes for disse 
borgere.

Det er også vigtigt at få gjort op med 
den kommunale vanetænkning om at 
jo større, jo bedre, både økonomisk og 
fagligt. 
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Suppleant
Grethe Blond
Tlf. 75 51 82 63
E-mail: hcb220238@mail.tele.dk

Willy Bøhm
E-mail: bohmwilly@gmail.com

Leif Varberg
Tlf. 22 25 77 55
E-mail: leif@leifvarbergconsult.dk

Formand  
Vibeke Denert
Tlf. 51 92 06 10
E-mail: vdenert@gmail.com

Næstformand 
Erik Ancker
Tlf. 40 47 69 47
E-mail: erikancker@hotmail.com

Kasserer 
Ove Jensen
Tlf. 87 33 26 51
E-mail: apostoli-jensen@mail123.dk

Sekretær 
Marianne Bøgelund Dam
Tlf. 40 64 88 80
E-mail: md@kmc.dk

Lokalbladsredaktør 
Erik Ancker
Tlf. 40 47 69 47
E-mail: erikancker@hotmail.com
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E-mail: 
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